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با چه تبعاتی مواجه می شـــد و امروز اجرای 
این طرح چه تبعاتی داشـــت؟ دیگر کســـی 
از تورم 500 درصـــدی )با افزایش 300 تومانی 
نـــرخ بنزیـــن( ســـخن نگفـــت! در حالـــی 
کـــه وقتی ما می خواســـتیم هدفمنـــدی را 
اجرا کنیم فـــردی نه به صورت شـــخصیت 
حقیقی، بلکه در جایگاه معاون پژوهشـــی 
اســـتراتژیک مجمـــع  مرکـــز تحقیقـــات 
تشـــخیص مصلحـــت نظـــام، از تـــورم 500 
درصدی اجرای این طرح ســـخن گفت؛ در 
حالی که دیدیم ایـــن طرح باموفقیت اجرا 
شد و در بدترین شرایط تحریمی کشور، در 
سال 1391 تورم کمتر از 30 درصدی را شاهد 
بودیم که علـــت آن تحریم بـــود و البته باز 
همان افـــراد از اجـــرای ناموفـــق این طرح 
صحبت می کننـــد. من یقیـــن دارم که اگر 
دولت هـــای قبـــل از مـــا می دانســـتند که 
اجرای هدفمنـــدی یارانه ها، با یک افزایش 
تورم به مراتـــب پایین تر و کمتـــر از 6 الی 7 
درصد که در ســـال 1390 نســـبت به ســـال 
1389 شـــاهد بودیم قابل عملیاتی شدن و 
مدیریت اســـت، ســـال ها پیش این قانون 

را اجـــرا می کردند.
 

پس چرا اجرا نشد؟ 	
 مهم تریـــن دلیلش از نظر مـــن این بود که 
کســـی تا قبل از دولت نهم به این مســـأله 
به طور جـــدی ورود نکرده بود. ضمن اینکه 
هدفمند کـــردن یارانه ها برخـــاف تعدیل 
اقتصادی به دنبـــال حـــذف یارانه ها نبود، 
بلکـــه به دنبال افزایش عدالـــت و کارآمدی 
بیشـــتر در پرداخت و توزیع یارانه ها بود. در 
واقع رئیس جمهـــور و دولت با تاش خود 
توانســـته بودند این قانـــون را به یـــک باور 
عمومی تبـــدل کنند. ماه ها قبـــل از اینکه 
ایـــن قانـــون در قالب طرح تحـــول مطرح 
شـــود، در جلســـاتی که به عنوان مدیرکل 
وزارت بازرگانـــی در آن شـــرکت می کـــردم 
هدفمنـــدی مورد کنکاش قـــرار می گرفت. 
خود مـــن بارها با راه های اولیه و ابتدایی که 
عده ای می نشســـتند و با ماشـــین حساب 
محاســـبه می کردند کـــه به هر نفـــر چقدر 
پول می رســـد مخالـــف بودم. بـــه هرحال 
ایـــن مســـأله از یـــک موضـــوع دم دســـتی 
و ســـهل به یـــک مســـأله ممتنـــع و از یک 
مســـأله ممتنع به یک مســـأله قابل فهم و 
از یک مســـأله قابـــل فهم به یـــک برنامه و 

قانون تبدیل شـــد.
بنـــده همان موقـــع این موضـــوع را که این 
طرح بـــه قانـــون نیـــاز دارد یـــا نـــه، از یک 
حقوقـــدان برجســـته ماننـــد آقـــای دکتـــر 
پورســـید، معـــاون پژوهشـــی وقـــت مرکز 
پژوهش هـــای مجلـــس پرســـیدم و از وی 
مشـــاوره گرفتم. آقای پورســـید بـــه عنوان 
یـــک متخصـــص به صـــورت کتبـــی نظریه 
حقوقـــی داد کـــه هدفمنـــدی بـــه قانـــون 
بیشـــتر نیـــاز نـــدارد. مـــن وقتی نـــزد آقای 
رئیـــس جمهـــور رفتم بـــه ایشـــان گفتم: 
»این نظر شـــما کـــه هدفمندی بـــه قانون 
نیاز ندارد درســـت اســـت، بنـــده از جاهای 
مختلـــف این موضـــوع را پـــرس وجو کردم 
و حتی اســـتعام کارشناســـی گرفتم اما به 
نظر بیاییـــم موضوع هدفمنـــدی را به یک 
گفتمـــان در اندیشـــه ملی تبدیـــل کنیم.« 
اگـــر بـــه ســـخنرانی های مـــن در آن زمـــان 
رجوع کنیـــد خواهیـــد دید که بنـــده بارها 
گفتـــه ام »ما باید دانش عمومـــی اقتصاد را 
بالا ببریم« خوشـــبختانه امـــروز این اتفاق 
افتـــاده و اکثریت مردم در کشـــور می دانند 
کـــه قیمـــت واقعی بنزیـــن و گازوئیـــل، آن 
چیـــزی نیســـت کـــه می پردازنـــد. در مورد 
محاســـبه رقم پرداختی به مـــردم هم با دو 

روش ایـــن رقـــم را محاســـبه کردیم.
»به فرض اگر در کشـــور روزانـــه 60 میلیون 
لیتر بنزین مصرف می شد و قیمت وارداتی 
هـــر لیتـــر بـــرای دولت هـــزار تومـــان بود و 
اگـــر هر لیتـــر بنزین را بـــه مـــردم 100 تومان 

می فروختیم، در هر لیتـــر 900 تومان یارانه 
می دادیـــم. وقتـــی این رقـــم ضـــرب در 60 
میلیون لیتـــر بنزین مصرفی در روز شـــود، 
عدد تقریبی یارانه روزانه بنزین به دســـت 
می آمـــد. به این ترتیب رقـــم همه حامل ها 
و بخش هایـــی کـــه بـــه آنهـــا یارانـــه تعلق 

می گرفت محاســـبه شد.«
یـــک روش دیگـــر، محاســـبه کان بود که 
می گفتیم به فرض در کشـــور یک میلیون 
و هشـــتصد هـــزار بشـــکه نفـــت مصـــرف 
می شـــود، پولی هـــم که مـــا از فروش نفت 
به دســـت می آوریم اینقدر اســـت. این رقم 
یک میلیون و هشتصد هزار بشکه را ضرب 
در قیمت فوب کرده، ضرب در قیمت نرخ 
ارز می کردیـــم. بـــا تطبیق اعـــداد حاصل از 
ایـــن دو روش و بحث های کارشناســـی رقم 

نهایی را به دســـت آوردیم.

یعنی رقم 45 تا 70 هزار تومانی  	
که احمدی نژاد اعلام کرد محاسبه 

شده بود؟
 همـــه اعـــداد و ارقامـــی که اعام می شـــد 
قباً محاســـبه شـــده بود. این چه ســـؤالی 
است می پرســـید. مگر می شود رئیس یک 
دولت، بیاید یک رقمـــی را همین طوری در 
رســـانه ملی اعام کنـــد. البتـــه برخی هم 
پیش بینی بود. برای مثـــال ما در خصوص 
قیمـــت آتـــی برخـــی از حامل هـــا، تعدیل 
مصرفـــی را هم کـــه ناشـــی از صرفه جویی 

بود، بـــرآورد می کردیم.
 

چرا یارانه نقدی؟ مثلاً چرا دولت  	
سراغ یارانه کالایی نرفت؟

 مـــا معتقـــد بودیـــم هدفمنـــدی جـــزو 
برنامه هـــای روی زمیـــن مانـــده دولت هـــا 
بـــوده کـــه باید اجـــرا شـــود و حتمـــاً باید از 
تجربیات گذشـــته اســـتفاده کرد. ما حتی 
تاریخ اجـــرای هدفمنـــد کـــردن یارانه ها و 
اصـــاح قیمت ها را هم اعـــام نکردیم. آن 
زمان چند اقتصـــاددان ایرانی مقیم خارج 
کشـــور طرحی را ارائه کـــرده بودند تا طبق 
یک فرمـــول، قیمت بنزین تعدیل شـــود و 
این مســـأله را هم رســـانه ای کـــرده بودند. 
امـــا این افـــراد نمی دانســـتند کـــه اگر همه 
مـــردم، فرمول و زمـــان افزایش قیمت ها را 
بدانند به نوعی ایجاد هـــرج و مرج یا حتی 

رانت می شـــود.
بـــا اینکـــه در دولت هـــای قبـــل و قبـــل از 
اجرای طـــرح تثبیت قیمت ها زمان اصاح 
قیمت های انرژی در ایـــران کاماً محرمانه 
بـــود، بـــا این حـــال بنده مطمئن نیســـتم 
هیـــچ رانتی شـــکل نگرفتـــه باشـــد، البته 
ان شاءالله که شـــکل نگرفته باشد. در مورد 
شـــیوه پرداخت هـــم فکر می کنـــم تجربه، 
جواب ســـؤال شـــما را داد و خدا را شـــاکرم 

که تصمیم درســـتی گرفتیم.
شـــما همین تجربـــه توزیـــع ســـبد کالا در 
ماه هـــای اولیه فعالیـــت دولـــت یازدهم را 
نـــگاه کنیـــد. مـــن همین طـــور تقریبی به 
شـــما می گویم که توزیع این ســـبد، حدود 
20 درصد هزینه توزیع داشـــته است. ضمن 
اینکه نهایتاً رضایت مردم هم جلب نشـــد. 
شـــما دیدید آقای روحانی بعد از توزیع این 
ســـبد گفت: »مردم به زحمـــت افتادند« و 
در اینکه بســـیاری از جاهـــا، کالاهای بنجل 
به دســـت مردم رســـید، شـــکی نیســـت. 
یعنـــی بـــا اینکـــه این طـــرح، توســـط خود 
دولت طراحی و اجرا شـــده بـــود، اما با این 
حال رئیـــس جمهور روحانـــی از اجرای آن 
ناراضـــی بـــوده و از مـــردم عذرخواهی کرد. 
اما در مـــورد اینکه چرا یارانه نقـــدی بهتر از 
توزیع کالایی اســـت، معتقـــدم امروز اثبات 
شـــد که نقدی بهتراز کالایی است. بنده در 
بهار 93 مصاحبه ای بـــا فصلنامه »تازه های 
اقتصاد« که وابســـته به بانک مرکزی است 
انجام دادم و در آن نشـــریه مفصل به دلایل 
برتری یارانـــه نقدی بر کالایـــی پرداخته ام.

کـــه در اباغیـــه مقـــام معظـــم رهبـــری به 
رئیس جمهـــور صراحـــت دارد. بـــه همین 
دلیل هـــم با قانون عادی نتوانســـتند آن را 
تغییر دهنـــد. به طور کلـــی معتقدم دولت 
یازدهم ســـهام عدالت را قبول نـــدارد و اگر 
می توانست ســـهام عدالت را از مردم پس 
می گرفـــت. کمـــا اینکـــه اگر می توانســـت 
یارانه هـــا را هـــم پـــس می گرفـــت، ولی هر 
چه بررســـی می کنند، گزینه بهتـــری برای 
جایگزینـــی پیـــدا نمی کننـــد و طرح هایی 
را کـــه ارائـــه می کننـــد با شکســـت مواجه 
می شود. شـــما ببینید دولت یازدهم اولین 
اقدامی کـــه در اقتصـــاد انجـــام داد، توزیع 
ســـبد کالا بود. می خواســـتند توزیع ســـبد 
کالا را بـــه عنـــوان یک بدیل روشـــنفکرانه و 
کارشناســـانه جایگزین طـــرح به اصطاح 
خودشان پوپولیســـتی هدفمندی یارانه ها 
بکننـــد! ولی شـــما دیدید این طـــرح آنقدر 
پرهزینـــه و بـــد اجرا شـــد که کامـــاً محو و 
فراموش شـــد. حتی در مراحـــل بعدی به 
ایـــن نتیجه رســـیدند بن کارگـــری را هم که 
ســـال ها بـــه صـــورت غیرنقـــدی پرداخت 
می شـــد به صورت نقدی پرداخت کنند. یا 
در مسکن مهر گفتند ما مسکن اجتماعی 
را جایگزین می کنیم که بعد از گذشـــت 3 
ســـال از این ادعا شـــما، اگر می توانید تنها 

مصوبه ای داشت که دســـتگاه های اجرایی 
تـــا آزاد شـــدن ســـهام عدالـــت، نمایندگی 
سهام عدالت را در شرکت های واگذارشده 
داشته باشـــند ولی چون ما مصوبه شورای 
عالی سیاست های کلی اصل 44 را داشتیم 
کـــه در آن مصوبه برای عضویـــت کارمندان 
دولـــت به عنـــوان نماینده ســـهام عدالت 
در شـــرکت ها منع وجود داشـــت، مصوبه 
دولـــت هرگـــز اجـــرا نشـــد. امـــا در دولت 
یازدهم، مصوبه شورای عالی سیاست های 
کلی اصـــل 44 را اصاح کردنـــد تا مدیریت 
ســـهام عدالت را دوبـــاره به دســـتگاه های 
اجرایی واگذار کننـــد و البته این موضوع را 
اطاع رســـانی نکردند که در دولت یازدهم 
مصوبه شـــورای عالی اصل 44 را لغو کرده و 
دوبـــاره مدیریت این شـــرکت ها را از کانونی 
که غیردولتـــی و خودانتظام بـــود، باز پس 

گرفته و به دولت ســـپردند.
 

موضع دولت یازدهم درباره سهام  	
عدالت چیست؟

 مـــن فکر می کنـــم دولـــت یازدهـــم طرح 
ســـهام عدالت را قبول ندارد، اما ساختاری 
که بـــرای ســـهام عدالت اجرا شـــد اگر چه 
بخشی از آن در قانون اجرای سیاست های 
کلـــی اصـــل 44 آمده امـــا مهم تر آن اســـت 

در بـــورس کشـــف شـــود. بـــه هر حـــال در 
مجموع ارزش شـــرکت های ســـبد ســـهام 
عدالـــت از زمان واگـــذاری تا زمانـــی که در 
ســـال 92 دولت را تحویل دادیـــم، حدود 3 
برابر شـــده بود. هیـــچ موقع امـــکان ندارد 
شـــرکتی بد اداره شده و باتکلیف باشد اما 

ارزش ســـهام آن اینقـــدر افزایش یابد.

احمدی نژاد در اواسط مهرماه  	
سال 87 در یک برنامه تلویزیونی برای 
اولین بار در مورد طرح تحول و برنامه 

هدفمندی صحبت می کند. در آن 
برنامه، رقم یارانه نقدی را بین 45 تا 

75 هزار تومان اعلام می کند. این رقم 
بر چه اساسی محاسبه شد و آیا شما  

نقشی در تعیین این رقم داشتید؟
ایـــده جدیـــدی  یارانه هـــا   هدفمنـــدی 
محسوب نمی شـــد، بلکه دارای یک تاریخ 
اقتصـــادی در ســـطح دنیـــا بود. اگر شـــما 
بررســـی کنید خواهید دید یارانه به عنوان 
یـــک بخـــش از حمایت هـــای اجتماعـــی، 
ســـابقه ای بســـیار کهن دارد. بعد از اینکه از 
دهه هـــای 1960-1950 جنبه هـــای اجتماعی 
در توســـعه، اهمیت مضاعفی پیدا می کند، 
بحـــث یارانه هـــا نیز تبلـــور بیشـــتری پیدا 
می کنـــد. در دهـــه 1980 سیاســـت ریاضت 
اقتصـــادی در دنیا مطرح شـــد، برداشـــت 
این بود که مشـــکات کشـــورهای در حال 
توســـعه ریشـــه در عدم تعادل ها دارد. یکی 
از ایـــن عـــدم تعادل هـــا، بـــه عـــدم تعادل 
مالـــی دولت هـــا و پرداخت یارانه از ســـوی 
دولت هـــا برمی گشـــت. لذا بحـــث اصاح 
قیمت هـــا، همـــراه بـــا حـــذف یارانه ها که 
سیاســـت های  مشـــخصه های  از  یکـــی 
تعدیـــل بـــود در دنیـــا مطرح شـــد. گرچه 
ایـــن مباحث در ایـــران نیز مطرح شـــد اما 
هیچـــگاه نظام سیاســـی و تصمیم ســـازی 
ایـــران بخصـــوص، مجلســـی ها بـــه ایـــن 
رویکـــرد روی خـــوش نشـــان ندادنـــد. این 
سیاست ها در اکثر کشـــورهایی که در آنجا 
اجرا شـــد با شکست مواجه شـــدند و خود 
بانک جهانی و صنـــدوق بین المللی پول، 
گزارش هایـــی مبنی بر اینکـــه »تعدیل باید 
بـــا چهره انســـانی تری اجـــرا می شـــد« ارائه 
کردند. یونیســـف نیز از مشـــکات قطع و 
حـــذف یارانه هـــا گزارش هایی تهیـــه کرد. 
لذا حذف یارانه ها از اواســـط دهـــه 1990 به 
هدفمندکـــردن یارانه ها تبدیل شـــد. حالا 
دیگر ســـؤال این نبود که آیا یارانه بدهیم یا 
نه؟ بلکه ســـؤال این بود که به چه کســـانی 
و چگونه یارانه بدهیم؟ لـــذا بحث یارانه ها 
ادبیـــات بســـیار گســـترده ای دارد و در چند 
برنامه توســـعه ایران نیز به آن اشـــاره شده 
است. در ســـال های آخر دولت اصاحات، 
مصوبه ای تحت عنـــوان یارانه ها وجود دارد 
که مـــواردی از طرح هدفمنـــدی به صورت 
خاصه شده و ســـهلگیرانه بدون تأکید بر 
تبدیل شـــدن به قانـــون، در قالب مصوبه 
هیاتٔ وزیران تصویب شـــده بود. اما ظاهراً 
تصمیمی بـــرای اجرای آن وجود نداشـــت.

 
نتوانستند و یا نخواستند که اجرا  	

کنند؟ 
معتقدم وقتی ما هدفمندی را اجرا کردیم، 
بانکـــداری الکترونیکی در کشـــور نهادینه 
شـــده بـــود و به واســـطه آن می توانســـتیم 
پرداخت هـــای نقـــدی را انجام دهیـــم، در 
حالی که شـــاید 5 ســـال قبل از آن، چنین 
شرایط و امکانی وجود نداشت. به هرحال 
بنـــده نمی خواهم بـــرای خود و دوســـتانم 
کارت تبریک بفرســـتم و بگویم که همه این 
کارها توســـط ما صورت گرفته است. قطعاً 
قبـــل از ما نیـــز تاش هایی صـــورت گرفته 
بـــود. اما به هرحـــال هدفمنـــدی یارانه ها، 
که واژه ای آشـــنا در ادبیـــات اقتصادی ایران 
و جهـــان بـــود با اینکـــه بـــه اجـــرای آن در 
قوانین ما نیز تأکید شـــده بـــود روی زمین 

مانده بود.
 

چرا دولت های قبل هدفمندی را  	
اجرا نکرده بودند؟

 یکـــی از دلایلـــش این بود کـــه هیچ دولتی 
به طور جـــدی به ایـــن مســـأله ورود نکرد. 
شـــما دیدید دولـــت یازدهم در ســـال دوم 
حضورش )1393(، تصمیـــم گرفت بنزین 
400 تومانـــی را 700 و بنزین 700 تومانی را 1000 
تومان کند. چه چیزی ســـبب شـــد دولت 
چنین تصمیماتـــی را در کشـــور امکانپذیر 
بداند؟ فکرش را بکنیـــد، اگر این تصمیم 4 
ســـال پیش اجرا می شـــد و یک شـــب نرخ 
بنزین 75 درصد افزایـــش می یافت دولت 

و تنهـــا یـــک واحد آمـــاده از این طـــرح را به 
من نشـــان دهید.

ســـهام عدالـــت هـــم همینطـــور، طرحی 
پیشـــنهاد دادنـــد و بـــه مجلـــس بردند که 
ســـهام عدالت را از این حالت خارج کنند 
و برای مثال به صندوق های سرمایه گذاری 
تبدیل کنند. وقتی از آنها ســـؤال می شـــود 
ی  ق هـــا و صند یـــن  ا بـــا  هیـــد  ا می خو
ســـرمایه گذاری چه مشـــکلی را حل کنید، 
پاســـخ می دهنـــد مـــا می خواهیم مســـأله 
دولتـــی بـــودن مدیریـــت ســـهام عدالت 
را حـــل کنیـــم. وقتـــی ســـاختار را توضیح 
می دهنـــد، می بینیـــم می خواهنـــد یـــک 
هیـــأت امنایی متشـــکل از وزرا را جایگزین 
کانـــون ســـرمایه گذاری ســـهام عدالـــت 
کنند. یعنی موضع دولـــت یازدهم در قبال 
ســـهام عدالـــت این اســـت کـــه در مرحله 
اول، مدیریـــت آن را از کانـــون غیردولتی و 
خودانتظـــام پس بگیـــرد و به یـــک هیأت 
امنـــای دولتی بســـپارد، حـــال اگر شـــد در 
مرحله بعد به طریقی ســـهام را از مالکیت 

عامه مـــردم خـــارج کند.
 

الان اگر تفکر دولت دهم ادامه  	
پیدا می کرد سهام عدالت چه وضعیتی 

داشت؟
 اطاعاتـــی که من بـــه صورت غیررســـمی 
دارم، این اســـت که ســـودآوری کلی ســـبد 
ســـهام عدالت بـــا تغییـــر دولـــت کاهش 
پیـــدا کـــرده و همیـــن امـــر آزادســـازی این 
ســـهام را بـــه تأخیـــر انداخته اســـت. حالا 
برخـــی ایـــن موضـــوع را بـــه شـــیوه اعمال 
مدیریت ســـهام عدالت در دولت یازدهم و 
عده ای به شـــرایط اقتصادی ناگوار موجود 
در ســـال های 93 و 94 مربـــوط می داننـــد 
امـــا اگـــر روند قبـــل ادامـــه می یافـــت الان 
بخش عمـــده ای از اقســـاط، بهای ســـهام 
مســـتهلک و مردم سهامدار شـــده بودند. 
شـــیوه آزادســـازی هم که در مصوبه شورای 
عالی اصل 44 کاماً پیش بینی شـــده بود. 
رویکردهـــای اصلی این بود که این ســـهام 
بایـــد وارد بورس شـــود و قیمـــت واقعی آن 

هدفمندی یارانه ها به دنبال حذف یارانه نبود
هدفمند کردن یارانه ها برخلاف تعدیل اقتصادی به دنبال حذف 
یارانه ها نبود، بلکه به دنبال افزایش عدالت و کارآمدی بیشـــتر در 

پرداخـــت و توزیع یارانه ها بود. در واقع رئیس جمهور و دولت با 
تلاش خود توانســـته بودند این قانون را به یک باور عمومی تبدیل 
ح  ح تحول مطر کننـــد. ماه ها قبل از اینکه این قانون در قالب طر

شـــود، در جلساتی که به عنوان مدیرکل وزارت بازرگانی در آن شرکت 
می کـــردم هدفمندی مورد کنکاش قرار می گرفت. خود من بارها با 

راه های اولیه و ابتدایی که عده ای می نشســـتند و با ماشین حساب 
محاســـبه می کردند که به هر نفر چقدر پول می رسد مخالف بودم. 

به هرحال این مســـأله از یک موضوع دم دستی و سهل به یک مسأله 
ممتنع و از یک مســـأله ممتنع به یک مسأله قابل فهم و از یک مسأله 

قابل فهم به یک برنامه و قانون تبدیل شد.

ـــرش بـ

برخی دولت ها مزایای هدفمندی را نمی دانستند
 دولت یازدهم در سال دوم حضورش )1393(، تصمیم گرفت بنزین 400 تومانی 
را 700 و بنزین 700 تومانی را 1000 تومان کند. چه چیزی سبب شد دولت چنین 

تصمیماتی را در کشور امکانپذیر بداند؟ فکرش را بکنید، اگر این تصمیم 4 سال 
خ بنزین 75 درصد افزایش می یافت دولت با چه  پیش اجرا می شد و یک شبه نر

ح چه تبعاتی داشت؟ دیگر کسی از تورم  تبعاتی مواجه می شد و امروز اجرای این طر
خ بنزین( سخن نگفت! در حالی که وقتی ما  500 درصدی )با افزایش 300 تومانی نر

می خواستیم هدفمندی را اجرا کنیم فردی نه به صورت شخصیت حقیقی، بلکه 
در جایگاه معاون پژوهشی مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت 

ح سخن گفت؛ در حالی که دیدیم این  نظام، از تورم 500 درصدی اجرای این طر
ح باموفقیت اجرا شد و در بدترین شرایط تحریمی کشور، در سال 1391 تورم  طر

کمتر از 30 درصدی را شاهد بودیم که علت آن تحریم بود و البته باز همان افراد از 
ح صحبت می کنند. من یقین دارم که اگر دولت های قبل از  اجرای ناموفق این طر
ما می دانستند که اجرای هدفمندی یارانه ها، با یک افزایش تورم به مراتب پایین تر 

و کمتر از 6 الی 7 درصد که در سال 1390 نسبت به سال 1389 شاهد بودیم قابل 
عملیاتی شدن و مدیریت است، سال ها پیش این قانون را اجرا می کردند.

ـــرش بـ

تاریخ شفاهی

شما همین تجربه توزیع 
سبد کالا در ماه های 
اولیه فعالیت دولت 
یازدهم را نگاه کنید. 

من همین طور تقریبی 
به شما می گویم که 

توزیع این سبد، حدود 
20 درصد هزینه توزیع 

داشته است. ضمن 
اینکه نهایتاً رضایت 

مردم هم جلب نشد. 
شما دیدید آقای روحانی 

بعد از توزیع این سبد 
گفت: »مردم به زحمت 

افتادند« و در اینکه 
بسیاری از جاها، کالاهای 

بنجل به دست مردم 
رسید، شکی نیست. 

یعنی با اینکه این طرح، 
توسط خود دولت 

طراحی و اجرا شده 
بود، اما با این حال 

رئیس جمهور روحانی از 
اجرای آن ناراضی بوده 

و از مردم عذرخواهی 
کرد. اما در مورد اینکه 

چرا یارانه نقدی بهتر 
از توزیع کالایی است، 

معتقدم امروز اثبات شد 
که نقدی بهتر از کالایی 
است. بنده در بهار 93 
مصاحبه ای با فصلنامه 

»تازه های اقتصاد« که 
وابسته به بانک مرکزی 

است انجام دادم و در آن 
نشریه مفصل به دلایل 

برتری یارانه نقدی بر 
کالایی پرداخته ام.
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